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از جامعه چه خبر؟

افزایش ظرفیت گرمخانه ها  
مدیرعامــل ســازمان خدمــات و مشــارکت اجتماعی 
شــهرداری تهران از افزایش ۲۵ درصدی گرمخانه های 
پایتخت و اختصاص ۶۲ گشت سیار برای کمک به افراد 
بی خانمان باتوجه به سردی هوا و بارش برف و باران خبر 
داد. احمد احمدی صدر، درباره وضعیت گرمخانه های 
تهران باتوجه به سردشدن هوا و تداوم بارش برف و باران، 
به مهر گفت: »ظرفیت گرمخانه های پایتخت در روزهای 
عادی ۲۰۰۰ مورد اســت که در روزهای ســرد زمستان 
و پاییز ایــن ظرفیت تــا ۲۵۰۰ نفر افزایــش می یابد.« 
براســاس اعلام او، درحال حاضر در ســطح مناطق ۲۲ 
گانه، ۲۰ گرمخانه فعال شــبانه روزی وجــود دارد که دو 
مــورد آن در منطقه های ۵ و ۸ مربوط به زنان اســت. او 
افزود: »شهروندان در صورت مشاهده کارتن خواب ها و 
افراد بی خانمان می توانند با شماره ۱۳۷ تماس بگیرند 
تا بلافاصله گشــت های مربوطه نسبت به انتقال آنها به 

گرمخانه های سیار و ثابت اقدام کنند.«

واکنش به حمله ببر در قفس
در پــی ورود عوامل یک برنامه تلویریونی به قفس 
ببر بــاغ وحش صفادشــت و حمله ایــن گونه به 
یکــی از آنهــا، رئیــس اداره حفاظــت و مدیریت 
حیات وحش استان تهران گفت: »ما آن جا حضور 
نداشــتیم و نمی دانیم چه اتفاقی افتاده است.« 
به گزارش ایســنا، روز دوشنبه ویدئویی در فضای 
مجازی منتشر شد که در آن یک گونه ببر در قفس 
به یکی از عوامل برنامه ای تلویزیونی حمله ور شد. 
محمد کرمی درباره ورود عوامل یکی از برنامه های 
تلویزیونی به داخل قفس ببر باغ وحش صفادشت 
و حمله این حیوان به ایســنا گفت: »ورود عوامل 
صداوســیما بــا هماهنگــی مــا نبــوده، بلکه با 
هماهنگی مســئول مرکز نگهداری حیات وحش 
صفادشــت انجام شــده اســت. ازطرفی چون از 
عوامل ما آنجا حضور نداشــتند، مــا نمی توانیم 
اظهارنظری دراین خصوص داشــته باشیم، ولی 
قاعدتــاً ورود به قفس حیوانات فقط تنها با اجازه 
مربــی می تواند صورت پذیرد و ســایر عوامل اگر 
بخواهند ورود پیدا کنند، ممکن است این اتفاق 

برای شان رخ دهد.« 

معلم بلاگری »ممنوع«
ســخنگوی وزارت آموزش وپرورش بــا تکذیب اخراج دو 
معلم بلاگری که طی روزهای گذشته اخبار آن در فضای 
مجازی منتشر شده است، گفت: »کسی اخراج نشده 
بلکه به ایــن معلم ها »اخطــار« داده ایــم.« در روزهای 
گذشته ویدئویی در فضای مجازی منتشر شد که دو معلم 
در برابر دوربین می گفتند: »ســکوت و بغض یک جایی 
باید شکسته می شــد؛ چون »اخراج« حکم عادلانه ای 
نبود. ما تمام توان خود را گذاشــتیم چون عاشق شغل 
خود بودیم و سعی کردیم متفاوت باشیم و بچه ها را عاشق 
مدرسه کنیم. از لحظات تلخ و شیرین معلمی گفتیم تا به 
همه نشان دهیم کار ما چقدر سخت و حساس است.« 
این درحالی اســت که علی فرهادی، سخنگوی وزارت 
آموزش وپــرورش با تکذیب ادعای ایــن دو معلم مبنی 
براخراج شان، معلم بلاگری را »ممنوع« دانست و به ایسنا 
گفــت: »معلم بلاگر، موضوعی اســت که اخیراً مطرح 
شده و باتوجه به توسعه فناوری و شبکه های اجتماعی 
این کار »ممنوع« است، زیرا حریم خصوصی دانش آموز 
محترم است و باید توسط خانواده و نظام تعلیم و تربیت 

در مدرسه حفظ شود« 

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

به بیمارستان های دولتی اســت.« قناعتی پیش ازاین هم اعلام 
کرده بود که تعداد بیمارستان ها و مراکز درمانی پایتخت که اخطار 
آتش نشانی دارند آن قدر زیاد است که اگر همه آن ها تعطیل شوند، 

درمان در تهران مختل خواهد شد.

روند کند ایمن سازی �
سیمای بیمارستان، رنگ کهنگی گرفته. درهای آهنی رنگ 
و رورفته، تخت هایی که فرســوده شده  و دیوارهایی که پر شده از 
کاغذهای توصیه و توجه! فضای عجیبی در بیمارستان حاکم کرده 
است. بیشترین بیمارانش را هم در صبح یکشنبه ۲9 بهمن ماه، 
مهاجران افغان تشکیل داده اند. یکی از بیماران می گوید که اینجا 
همیشه وضع همین است: »بیشتر، مهاجران برای درمان مراجعه 
می کنند.« بیمارستان شــهدای هفتم تیر، چندان شلوغ نیست 
اما نارضایتی از چهره های خودشان یا همراه شان مشهود است. 
برخی از نبود پزشک گلایه دارند و برخی دیگر از پاسخگو نبودن 
کادر درمان. یکی از آنها مرد جوانی است که از وضعیت آمبولانسی 
که پدرش را به بیمارستان منتقل کرده، گلایه دارد: »پدرم بیهوش 
شــد و با اورژانس تماس گرفتیم. از آنها خواهش کردم که ما را به 
بیمارستان امام خمینی ببرند اما گفتند تنها مرکز درمانی ای که 
تایید پذیرش داده، شهدای هفتم  تیر در شهرری است. حالا گرفتار 
شدیم و یک پزشــک هم بالای سر پدرم نیامده است. اگر شرایط  
بیمارمان مناســب بود، قطعاً خودم او را جای دیگری می بردم.« 
صحبت هایش تمام می شود، در آی سی یو را می زند، کسی که در را 

باز می کند و یک جمله می گوید و می رود: »باید صبر کنید.« 
قرار شده یک بیمارستان ۳۲۰ تختخوابی جایگزین بیمارستان 
فعلی شود که ســازه های نیمه ساخته آن در نزدیکی بنای اصلی 
بیمارســتان به چشــم می خورد؛ ســازه هایی که گویی به خواب 
زمســتانه رفته اند و تابستان امســال آنقدر ماجرای شان پیچیده 
شــد که درنهایت منجر به اخراج مدیر بیمارستان شد. مردادماه 
امسال بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت، در بازدید از طرح توسعه 
بیمارستان شهدای هفتم تیر، حکم اخراج ریاست این بیمارستان 
را صادر کرد. عین اللهی دراین باره اعــلام کرد: »این پروژه بعد از 
گذشت ۶ ماه از بازدید و دستور رئیس جمهوری مبنی بر تکمیل 
ســریع تر آن، پیشرفت فیزیکی نداشت و به همین دلیل مدیر این 
بیمارستان برکنار شــد.« البته یک ماه بعد سیدعلی یزدی خواه، 
عضو مجمع نمایندگان استان تهران در بازدید از این پروژه اعلام 
کــرد: »مبلــغ ۲۰ میلیارد تومــان به صورت علی الحســاب برای 
فعال ســازی پروژه و شــروع به کار  آن تأمین اعتبار شــده است.« 
اما وضعیت دو ســازه نیمه تمام در ضلع غربی بیمارستان نشان 
می دهد که اجرای پروژه همچنان به کندی پیش می رود و حداقل 

در روزهای اخیر فعال نبوده است.
این مرکز درمانی در زیرمجموعه علوم پزشکی ایران قرار دارد 
و جزو بیمارســتان های بحرانی نیست، چون دو بیمارستان دیگر 
در زیرمجموعه این دانشگاه شــرایط بحرانی تری دارند و به دلیل 

فرسودگی، حکم تخلیه گرفته اند؛ لولاگر و شهدای یافت آباد. 
شــهریورماه امســال عبدالرضــا پازوکــی، رئیس دانشــگاه 
علوم پزشــکی ایران در نشســت خبری گفته بــود:  »تقریباً تمام 
ساختمان های درمانی علوم پزشکی ایران، قدیمی و با درجه های 
مختلفی، دچار مشکلات در بنا هستند. دو بیمارستان هم اخطار 
تخلیه دارند که البته برای یکی از این بیمارستان ها ساخت پروژه 
جایگزین کلید خورده است. اما باتوجه به شرایط و خدمت رسانی 
ناچاریم فعالیت را ادامه دهیم، این درحالی است که کادر خدمت 

هم در معرض خطر هستند.« 

هیاهوی »گاندی« �
سال 99 کلینیک سینااطهر که ســوخت، ۱9 نفر جان خود 
را از دســت دادنــد. آن زمان هیاهــوی ناایمنی مراکــز درمانی و 
بیمارستانی، غوغا کرد. نهادهای مختلف از نبود ایمنی در برخی 
مراکز درمانی پایتخت گلایه کردند، اما طولی نکشید که اخطارها 
و خط ونشان های ایمن سازی خاموش و بعد فراموش شد. ۳سال 
بعــد و در بهمن ماه ۱4۰۲، یک بیمارســتان دیگر در تهران آتش 
گرفت؛ بیمارستان گاندی که به دلیل رعایت نکردن مسائل ایمنی 
در نمای بیرونی، خاکستر زیر آتش بیمارستان های ناایمن را روشن 
کرد، حادثه فوتی نداشت اما جرقه ای دیگر درباره بیمارستان هایی 
بود که با وجود ناایمنی همچنان فعالند و روزانه جان صدها بیمار را 
در معرض خطر قرار داده اند، ازجمله بیمارستان های رسول اکرم، 
امام خمینی، لولاگر، طرفه، سینا، بوعلی، فجر، شهدای یافت آباد، 
فیاض بخش و... که نه می شــود تعطیل شــان کرد و نه بودجه ای 
برای به روزرسانی شــان داده می شود. برای نظام سلامت درگیر با 
هزاران مشکل، تامین بودجه  ۲۰ هزار میلیارد تومانی برای ترمیم 
زخم های ناایمن بیمارستان هایش، به این راحتی میسر نمی شود. 

ایمنی؟ 40 درصد �
هفت سال پیش بود که دفتر گروه سلامت در حوادث و بلایای 
دانشگاه علوم پزشــکی تهران اعلام کرد، مطالعاتی روی ایمنی 
بیمارستان ها در سال های 9۲ و 9۵ انجام شده که نتایج آن نشان 
از ایمنی پایین بیمارستان های تحت مطالعه داشت، به طوری که 
در سال 9۲ متوسط ایمنی بیمارستان ها در کشور بعد از مطالعه 
روی ۲۲4 بیمارســتان ۳4 درصد اعلام شــد و در سال 9۵ هم که 
این اندازه گیری ها روی 4۲۱ بیمارســتان تکرار شد، ایمنی کلی 
بیمارســتان های در نظر گرفته شده در این مطالعه، به 4۳ درصد 
رسید. این درحالی است که سال گذشته عباس استادتقی زاده، 
مدیرگروه سلامت در حوادث و بلایای دانشگاه علوم پزشکی تهران 
اعلام کرد: »بعد از سال 9۵ هیچ مطالعه جامعی روی بحث ایمنی 
بیمارستان ها انجام نشده و درحال حاضر نمی توانیم بررسی کنیم 
آیا وضعیت مان از نظر ایمنی بیمارستان ها در همان حد 4۰ درصد 
اســت یا خیر.« غلامرضا معصومی، عضو بُرد سلامت در بلایای 
وزارت بهداشــت، این موضوع را تایید کرده و به ایســنا گفته: »تا 

اـه فهرست سی
 بیمارستان های لولاگر، شهدای یافت آباد، امام خمینی، سینا، بوعلی و طرفه 

 در فهرست بیمارستان های ناایمن و خطرناک قرار گرفته اند
 به حدود 300 بیمارستان برای اینکه استانداردهای ایمنی آتش نشانی، بهداشتی 

و قرارداد بیمه نداشتند، پروانه داده نشد، بیمارستان گاندی هم یکی از آنها بود

 هم میهن در گزارشی میدانی
 به وضعیت بیمارستان های فرسوده و ناایمن پرداخت 

بررسی ها نشان می دهد پولی برای ایمن سازی وجود ندارد

برای هیچ یک از بیماران اهمیتی ندارد، ساختمان چندساله است، 
با اینکه یک آتش ســوزی معمولی می تواند همان جا جان شــان 
را بگیرد یا فرســودگی بنا، سقف را بر سرشــان خراب کند: »چه 
اهمیتی دارد بیمارســتان فرسوده باشد یا نباشــد؟ فرسوده تر از 
ما نیســت که پول در جیب مان نیســت و برای یک ویزیت پزشک 

متخصص چند هفته معطل نوبت و پذیرشیم.« 
در هیاهو و شلوغی خیابان امام خمینی، کنار سنگ فرش  های 
خیابــان ســی تیر تنها ســاختمان بلندمرتبه ای کــه خودنمایی 
می کند، بیمارســتان سیناســت که نمای ظاهری اش چیزی از 
قدمت ۱۵۶ساله اش نشان نمی دهد. بیمارستانی که دهه  هاست 
به عنوان یکی از مراکز معتبر علمی، به تربیت پزشکان و جراحان 
معروف وطنی معروف شــده؛ جراحانی کــه برخی از آنها همین 
حالا هم در کلینیک های مرکز حضور دارند و امید بیمارانی اند که 
از همان ابتدای صبح صندلی هــای آهنی را پر کرده اند تا درمان 

ارزان تری بگیرند. 
در کلینیک ورودی بیمارســتان پنجره های کوچک و بســته، 
فضای غم انگیزی رقم زده، پنکه قدیمــی بالای داروخانه هم که 
دیگر رنگی از ســفیدی به رخ نــدارد. یک نفر در بخش پذیرش با 
صدای بلند التماس می کند که نوبتی از متخصص ارتوپدی برایش 
گرفته شود: »از ۸ صبح در راه هستم، اتوبان کرج بسته بود و دیر 
رسیدم.« صدای اپراتور از پشت شیشه های تیره فقط همین یک 

جمله است: »فردا ساعت ۸ بیا، الان نوبت دهی نداریم!« 
حیــاط بزرگی میان کلینیک ها و بیمارســتان اصلی اســت. 
نمای بیرون ساختمان های بیمارستان را لکه گیری های بدسلیقه 
پر کرده و دیوارهای شــان هم از شُرشُــر باران و نم در امان نمانده 
اســت. ورودی ها آنقدر کوچک و شلوغند که اگر حادثه رخ دهد، 
خروج از بیمارســتان به این راحتی ها میسر نخواهد بود. ترافیک 
حول وحوش بیمارستان هم آنقدر زیاد است که رسیدن نیروهای 

امدادی را با مشکل مواجه کند. 
با همه این شرایط اما بیمارستان »سینا« همچنان فعال است 
و روزانه صدها بیمار را پذیرش می کند. این همه بیمار با مشکلات 
متعــدد را کجا می توان انتقال داد؟ شــاید خیلی ها معتقدند که 
این بیمارستان باید به یکی از مراکز تاریخی پایتخت بدل شود اما 
چندی پیش حسین قناعتی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران 
دربــاره تداوم فعالیت این مراکز درمانی به ایســکانیوز گفته بود: 
»امکانات دولت محدود است و تحریم ها مزید بر علت شده، برای 
به روزرسانی بیمارســتان های دانشگاه تهران حداقل سه تا چهار 
هزار میلیارد بودجه نیاز داریم. البته به تدریج درحال ایمن سازی 
هســتیم اما درباره بیمارستان هایی که اخطار گرفته اند، چاره ای 
جز استفاده نداریم. نمی توانیم سرویس دهی را تعطیل کنیم، با 
قیمت هایی که در بخش خصوصی وجــود دارد، تنها امید مردم 

خبرنگار اجتماعی
مریم جعفری

برخی بیمارستان ها 
عمر بالای 70 تا 

100 سال دارند و 
نمی توان به راحتی 

استانداردهای لازم 
برای آنها گرفت. 

هزینه های این 
استانداردسازی هم 
بسیار بالاست و به 
بودجه ای نزدیک 

به 20 هزار میلیارد 
تومان نیاز داریم. به 
احتمال زیاد سازمان 

برنامه و بودجه 
نتواند طی یک سال 

آن را تامین کند، اما 
می توان در برنامه 
توسعه هفتم آن را 

محقق کرد

ن
یه

م م
 ه

ی،
ش

مو
خا

ش 
: آر

س
عک

 /1
40

ن 2
هم

5 ب
ی ، 

ند
گا

ن 
تا

س
مار

 بی
ی

وز
س

ش 
 آت

گزارش
ایمنی


